
"Profesionalismul inginerilor
aerospaþiali români - un motiv
pentru care Centrul de
Competenþã pentru Energia
Eolianã al Eurowind Energy a
fost dezvoltat la Bucureºti"

(Interviu cu Adrian Dobre, Country Manager Eurowind Energy Romania)

Reporter: De cât timp este com-
pania prezentã în þara noastrã?

Adrian Dobre: Eurowind Energy
este prezentã pe piaþa din România
din 2010, când am început sã con-
struim parcul fotovoltaic de la
Pufeºti, din judeþul Vrancea, un
proiect mic, de 1,5 MW. Astãzi
avem în plan proiecte regenerabile
de aproximativ 4.000 MW. În cei 13
ani de prezenþã pe piaþa din Ro-
mânia, am dezvoltat aici trei parcuri
solare ºi un Centru de Competenþã
pentru Energia Eolianã, în Bucu-
reºti, ale cãrui contribuþii joacã un
rol cheie în toate pieþele în care
suntem prezenþi.

În aºa numitul "primul val" al re-
generabilelor din România am dez-
voltat ºi construit trei parcuri solare
cu o capacitate de 7 MW, pe care
încã le operãm. Chiar dacã acum
pot pãrea mici, la vremea respecti-
vã erau parcuri mari la scarã euro-

peanã. În prezent, în România
avem în construcþie un parc solar ºi
un proiect eolian - ne aºteptãm ca
ambele sã furnizeze energie în
2024. În ceea ce priveºte proiectele
deja dezvoltate, proiectul eolian
are o capacitate de producþie de 48
MW, în timp ce parcul solar de o ca-
pacitate de producþie 60 MW.

În prezent, în România avem în
curs de dezvoltare proiecte cu o ca-
pacitate de producþie de 4 GW. În
jur de 80% dintre aceste proiecte
sunt de energie eolianã - un porto-
foliu de proiecte care depãºeºte cu
puþin planurile României de a dez-
volta capacitãþi eoliene de 3GW la
Marea Neagrã. Capacitatea de pro-
ducþie de 4 GW reprezintã un pipe-
line de 25 de proiecte distribuit pe
teritoriul întregii þãri.

Reporter: Care este capacitatea
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Inginerii aerospaþiali români sunt deosebit de competenþi, motiv
pentru care sunt ºi foarte apreciaþi ºi cu siguranþã cã vor fi ºi mai
cãutaþi în viitor, este de pãrere Adrian Dobre, Country Manager
Eurowind Energy Romania.
Printre altele, acesta ne-a spus, în cadrul unui interviu: "Centrul de
Competenþã pentru Energia Eolianã al Eurowind Energy este în

Bucureºti. Acest lucru înseamnã cã proiectarea ºi configurarea
oricãrui parc eolian din cele 16 pieþe în care activãm este realizatã
de echipa din România - o echipã cu care ne mândrim. Eurowind
Energy ar fi putut plasa centrul în oricare alt loc din Europa, însã
inginerii aerospaþiali români au fost un motiv important pentru
care centrul a fost dezvoltat aici".



de producþie pe care o þintiþi?
Adrian Dobre: Nu þintim o anu-

mitã capacitate. Suntem concen-
traþi sã dezvoltãm, sã construim ºi
sã operãm facilitãþile pe care le de-
þinem. Fondatorii Eurowind Energy
provin dintr-o familie cu activitãþi
agricole, astfel cã deseori ne inspi-
rãm din mediul agricol. Ne place sã
investim pe termen lung, aºadar nu
obiºnuim sã vindem facilitãþile pe
care le avem în portofoliu. Tot ceea
ce construim astãzi ne aºteptãm sã
deþinem ºi sã operãm în urmãtorii
30-40 ani. Aceasta este perspectiva
cu care operãm, având constant în
minte cã Eurowind Energy este aici
pentru a rãmâne pe termen lung.

Reporter: De ce aþi ales România ºi

care sunt aºteptãrile pe care le aveþi
de la proiectele dezvoltate aici?

Adrian Dobre: România este o
piaþã foarte atractivã, care va creºte
semnificativ în viitor, din numeroa-
se perspective. Existã spaþiu pentru
sursele de energie regenerabilã ºi
este nevoie de mai multã energie
electricã. În acelaºi timp, România
are un cadru stabil pentru investi-
tori. Acestea reprezintã elemente
cheie care fac din România o piaþã
importantã pentru noi.

Angajaþii români din cadrul Euro-
wind Energy sunt deosebit de im-
portanþi, fiind foarte implicaþi ºi
având o pregãtire academicã ºi
profesionalã foarte bunã. Aceºtia
sunt apreciaþi la nivelul întregului
grup, astfel cã avem angajaþi ro-
mâni atât în sediul central din

Danemarca, cât ºi pentru alte acti-
vitãþi, independente de piaþa din
România. În plus, cum am menþio-
nat anterior, un cadrul stabil pentru
afaceri, potenþial de dezvoltare
pentru proiectele de energie din
surse regenerabile ºi o nevoie de
bazã pentru mai multã energie re-
prezintã, de asemenea, avantaje ale
pieþei din România.

Reporter: Care sunt provocãrile
pe care le întâmpinaþi în România?

Adrian Dobre: Provocãrile sunt
aceleaºi în toate þãrile din Europa în
care suntem activi, inclusiv în Româ-
nia - avem nevoie de mai multã in-
frastructurã ºi de mai puþinã birocra-
þie. Pentru a elimina treptat combu-
stibilii fosili, este nevoie sã electrifi-
cãm tot ceea ce poate fi electrificat,
iar acest lucru necesitã o cantitate

semnificativã de energie electricã,
precum ºi multe cabluri pentru
transportul acestei energii.

În ceea ce priveºte infrastructura,
peste tot existã tendinþa de a con-
strui reþele electrice ºi conducte de
gaz, în funcþie de nevoile actuale,
nu de cele viitoare - deci companii-
le de distribuþie electricã tind sã re-
cupereze terenul pierdut. Iar acest
lucru nu este o problemã specificã
României, ci o problemã generalã
la nivelul Europei, care stã în calea
spre tranziþia verde.

Legat de birocraþie - în mod firesc
am vrea sã vedem mai puþinã biro-
craþie, nu doar în România, ci în fie-
care þarã din Europa. În þara de ori-
gine a Eurowind Energy, Danemar-
ca, timpul mediu necesar pentru
dezvoltarea ºi construcþia unui pro-
iect eolien onshore este de ºapte
ani. Danemarca se autointituleazã
"Casa Energiei Eoliene" ºi este cu-
noscutã pentru eficienþa nord-eu-
ropeanã, dar în ultimii trei ani au
fost construite doar 17 turbine eo-
liene - din cauza birocraþiei care a
întârziat sau blocat restul. Aºa cum
spuneam, birocraþia este o provo-
care în toate þãrile în care operãm.

În ceea ce mã priveºte, am putut
observa de-a lungul timpului
schimbãrile care s-au produs în
modul în care gestioneazã situaþia
anumite autoritãþi. Deºi suntem cu
adevãrat obosiþi de birocraþie, ºtim
cã nu am avut niciodatã un sector
public mai eficient ºi mai bine edu-
cat în România. Putem face mai
bine? Da, dar trebuie sã fim
conºtienþi de faptul cã progresul de
realizeazã prin performanþã.

Reporter: Ce soluþii existã pentru
a aborda deficienþele din industrie?

Adrian Dobre: Avem nevoie de o

mai bunã coordonare între diferite-

le autoritãþi, pentru a accelera tran-

ziþia verde. Unele þãri din UE au sta-

bilit "Comitete de crizã energeticã",

numite de guvern, însãrcinate cu

eliminarea obstacolelor birocratice

pentru energia regenerabilã, încãl-

zirea centralizatã etc. Gândirea din

spate este: "Uitaþi ce am reuºit sã

facem în timpul pandemiei. Poate

ar trebui sã punem în aplicare ace-

eaºi abordare ºi pentru a efcientiza

soluþiile ce atacã criza climaticã".
Ne-ar plãcea sã vedem funcþionari

publici care sã înþeleagã ºi sã recu-
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noascã cât de complex este proce-
sul de tranziþie spre energia verde.
Sebastian Burduja, Ministrul Ener-
giei, la Conferinþa "Energia în prizã"
organizatã de ziarul BURSA a spus:
"În domeniul energiei nu este loc
pentru politicieni, doar pentru lide-
ri. Politicienii se gândesc la urmãto-
arele alegeri, iar liderii - la urmãtoa-
rele generaþii. Investiþiile mari în
energie nu se fac astãzi cu grabã ºi
nu se fac pentru urmãtoarele ale-
geri, deoarece lucrurile pur ºi sim-
plu necesitã timp". Sunt întru totul
de acord cu domnul ministru. Tran-
ziþa verde se va întinde peste gene-
raþii. Cu cât acceptãm mai devreme
acest aspect, cu atât putem imple-
menta soluþiile mai repede: energia
regenerabilã ºi eficienþa energeticã.

Reporter: Cum apreciaþi legislaþia
din România?

Adrian Dobre: Existã probleme
pe care am dori sã le vedem rezol-
vate, la fel ca în restul Europei. Dar,
în general, cadrul legal ne permite
sã funcþionãm.

Reporter: Cum vedeþi concuren-
þa din sector?

Adrian Dobre: Eurowind Energy
este prezentã în România încã din
"primul val", de acum 10-15 ani,
timp în care multe companii au
pãrãsit piaþa ºi, astfel, nu am avut
mulþi competitori, ceea ce ne-a ofe-
rit la momentul respectiv un mic
avantaj. Între timp, lucrurile s-au
schimbat. Competitorii noºtri au
descoperit atractivitatea pieþei din
România. Majoritatea dezvoltatori-
lor mari europeni sunt aici acum ºi
existã o competiþie acerbã pentru
toate proiectele. Acesta este un
semn al unei pieþe sãnãtoase, astfel
cã nu ne dorim sã ne întoarcem la
zilele liniºtite, când competiþia era
aproape inexistentã.

Reporter: Cu ce expertizã doriþi

sã ocupaþi poziþia de lider de piaþã?

Adrian Dobre: Cum menþiona-
sem, avem avantajul de a activa în
România încã de la începuturile
sectorului. Cunoaºtem proprietarii
de terenuri, companiile de distribu-
þie electricã ºi alþi stakeholderi.
Practic, cunoaºtem foarte bine
România. În plus, ne ajutã faptul cã
avem dezvoltate parcuri, care de-
monstreazã ce putem - construim
parcuri eoliene ºi solare, iar acest
lucru face diferenþa când intrãm în
dialog cu pãrþile interesate.

Avem, de asemenea, avantajul de
a stãpâni multe tehnologii: eoliene,
solare, baterii, biogaz, hidrogen ºi
power-to-heat. Acest lucru ne ajutã
sã combinãm aceste tehnologii în
centre de energie, unde producem
energie electricã, biogaz, cãldurã,
hidrogen ºi electrocarburanþi - în
acelaºi loc. Acesta este set-up ideal
pentru noi.

Reporter: Ce avantaj aduc com-
paniei dumneavoastrã inginerii ae-
rospaþiali cu care lucraþi?

Adrian Dobre: O întrebare inte-
resantã adresatã chiar unui inginer
aerospaþial. Inginerii aerospaþiali ro-
mâni sunt deosebit de competenþi,
motiv pentru care sunt ºi foarte
apreciaþi ºi, mai mult, sunt sigur cã
vor fi ºi mai cãutaþi în viitor. Centrul
de Competenþã pentru Energia Eo-

lianã al Eurowind Energy este în
Bucureºti. Acest lucru înseamnã cã
proiectarea ºi configurarea oricãrui
parc eolian din cele 16 pieþe în care
activãm este realizatã de echipa din
România - o echipã cu care ne
mândrim. Eurowind Energy ar fi
putut plasa centrul în oricare alt loc
din Europa, însã inginerii aerospa-
þiali români au fost un motiv impor-
tant pentru care centrul a fost dez-
voltat aici.

Reporter: Cum vedeþi evoluþia ºi
perspectivele pieþei energiei rege-
nerabile în Europa ºi în România?

Adrian Dobre: Energia regenera-
bilã are acum un avantaj imens:
este cea mai ieftinã modalitate de a
dezvolta noi capacitãþi. Dacã ai pro-
dusul cel mai ieftin, atunci eºti
întotdeauna relevant. Desigur,

fiecare piaþã are propriile caracte-
ristici, dar fundamentele nu se
schimbã. Înainte depindeam de
subvenþii ºi de bunãvoinþa politicã,
dar acum energia solarã ºi cea eo-
lianã sunt competitive cu toate ce-
lelalte tehnologii. Dar, indiferent
cât de nerãbdãtori suntem, trebuie
sã conºtientizãm cã integrarea ener-
giei regenerabile în sistemul ener-
getic ºi eliminarea tuturor combus-
tibililor fosili din sistem este un pro-
ces de lungã duratã, ce se va întin-
de pe mai multe generaþii.

Reporter: Mulþumesc!
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